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HRADEC KRÁLOVÉ | Byla to velká
sláva, když se ve Svatojánské ulici na
jižním okraji Hradce Králové před sed-
mi lety otevřela nová mateřská škola
Podzámčí pro stovku dětí. Slavili hlav-
ně rodiče, jelikož městské školky v té
době musely odmítat 150 dětí ročně.

Jenže nyní se situace opakuje. Škol-
ky jsou plné, mimo to brzy vyprší i vý-
jimky od krajské hygieny, které dočas-
ně umožnily umístit do tříd více dětí,
než povolují normy. Největší problém
je opět v Podzámčí, kde směrem na Vy-
sokou nad Labem roste jeden bytový
dům za druhým.

„Sice je tam relativně nová školka,
ale kapacitně nebyla navržena na rozši-
řující se zástavbu. V současné době tam
jsou vydána stavební povolení na šest ví-
cepodlažních domů, takže se poptávka
ještě zvětší,“ přiznává náměstek hradec-
kého primátora pro školství Martin Ha-
nousek.

V Hradci Králové jde o žádanou loka-
litu, kde je na rozdíl od jiných čtvrtí do-
statek prostoru pro výstavbu. Vznikají
tam projekty Labská louka, Rezidence
Podzámčí nebo Labská zahrada. Jenže
město zaspalo a včas si nepohlídalo,
aby s novými domy vyrostla i školka a
další zázemí. Chybí totiž urbanistická
studie lokality. Problémy s nedostateč-
nou kapacitou se přitom ve zdejší škol-
ce opakují každý rok. V lokalitě město
není schopné zajistit ani umístění tříle-
tých dětí do školky, jak mu ukládá zá-
kon. „Od chvíle, co školka otevřela, mu-
síme děti odmítat. Nedostanou se k nám
dvouleté děti, ale ani děti spádové nebo
sourozenci dětí, které do školky už do-
cházejí. Je nám to líto, protože spousta
rodičů se k nám chce vracet, ale my jim
nemůžeme vyjít vstříc. Když musíme
každý rok děti odmítat, je to nepříjem-
né, protože pro to nemůžeme vůbec nic

udělat,“ vysvětluje ředitelka Mateřské
školy Podzámčí Dana Dvořáková.

Školka má nyní čtyři třídy a kapacitu
100 dětí, která je díky výjimce hygieni-
ků zvýšena o 11 míst. Přesto město v lo-
kalitě není schopné zajistit umístění tří-
letých dětí do školky, jak mu ukládá zá-
kon.

Problém jako bumerang

Podobná situace panuje i v dalších čás-
tech Hradce, jinde se však nepředpoklá-
dá tak výrazný nárůst poptávky jako
pod Kopcem svatého Jana. Kapacita
městských školek je nyní na 98 procen-
tech, jenže jen díky četným výjimkám
hygieniků. Až skončí jejich platnost,
bude město opět desítky dětí odmítat,
jak tomu bývalo skoro pravidlem v mi-
nulosti.

Hradec se tak dostává o deset let zpát-
ky. Tehdy tragický nedostatek kapacit
radnice vyřešila rychlou výstavbou pěti
nových školek za pět let. Mezi lety
2011 a 2015 tak vzniklo téměř 400 no-
vých míst, přibyly školky v Kuklenách,
Malšovicích, na Moravském Předměstí,
ve Svobodných Dvorech a právě v Pod-
zámčí. Jenže od té doby výstavba no-
vých školek zamrzla, přestože dětí při-
bývá. Celkem městské školky pojmou
téměř tři tisícovky dětí.

„Pokud v několika školkách skončí
výjimky, budeme úplně plní. Navíc se
zvyšují nároky kvůli povinnosti umístě-

ní dětí. Když chceme některé školky re-
konstruovat, nemáme žádný náhradní
objekt, kam děti umístit. Narazili jsme
na to i v koronakrizi. Když jsme měli
zřídit školku pro integrovaný záchranný
systém, museli jsme do jedné sestěho-
vat děti nad kapacitu,“ míní Hanousek.
Už městským architektům zadal vypra-
cování analýzy potřeby nových školek
v rozvojových plochách města: „Mys-
lím, že potřeba budou na Plachtě, ve
Svobodných Dvorech a v Kuklenách. V
tomto město selhalo. V novém územ-
ním plánu chybějí plochy pro školství.“

Podzámčí se zřejmě rozšíří

Radnice má zatím plán na stavbu jediné
mateřské školy, a to právě v Podzámčí,
hned vedle stávající mateřinky. Mělo
by jít o její pobočku s kapacitou 100
dětí, přičemž jedna třída by zůstala ne-
obsazená pro případ krizových situací
nebo oprav v jiných školkách. Reálně
by tak školka mohla nabrat nových 75
dětí. Varianta rozšíření stávající školky
se ukázala jako technicky i administra-
tivně nevýhodná. Město má v soused-
ství jediné pozemky v lokalitě. „Určitě
by to bylo fajn, protože bychom už kaž-
dý rok nemuseli děti odmítat. Byla bych
ráda, aby se vychytaly všechny nedostat-
ky, které nás dosud trápily, chybí tu tře-
ba šatna pro zaměstnance, úložné pro-
story,“ doufá v nápravu Dana Dvořáko-
vá.
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Chcete prodat

svou nemovitost dříve
než padnou ceny?

Využijte speciální nabídky
a přijměte bezúročnou

zálohu ve výši 100.000 Kč
nebo měsíční rentu do doby
prodeje Vaší nemovitosti.
EXEKUCE NEJSOU
PŘEKÁŽKOU.

Tel.: 774 335 504

HRADEC KRÁLOVÉ | Univerzita Hra-
dec Králové (UHK) věnuje desítky
méně používaných počítačů zejména sa-
moživitelkám. Jejich dětem slouží při
distanční výuce.

„Aktivitu koordinuje hradecký spo-
lek Mluvme spolu, kterému formálně
počítače darujeme. Oni je kompletují a
distribuují tam, kde je třeba. Mnoho lidí
možná ani netuší, jak složitě zejména
matky samoživitelky zápasí s finanční
situací, která jim neumožňuje zajištění
techniky pro distanční vzdělávání jejich
dětÍ. Naším úkolem je jim pomoci,“ řek-
la prorektorka Univerzity Hradec Králo-
vé pro strategii a rozvoj Pavlína Springe-
rová.

Škola již darovala dětem desítky pří-
strojů. „Další notebooky věnujeme prav-
děpodobně do dětských domovů,“ uve-
dl děkan filozofické fakulty Jan Prouza.
„Cílem je zabránit prohlubování vzdělá-
vací propasti dané socioekonomickou
nerovností. Univerzita navíc opět vyzva-
la studenty, aby pomáhali, kde mohou.
První vlnu jsme zvládli dobře a jsme
opět připraveni pomáhat,“ zdůraznil rek-
tor Kamil Kuča, který již před časem při-
pomenul pomoc při první vlně epide-
mie. „Na jaře univerzita poskytovala
dobrovolníky pro potřeby města či kra-
je, řídila produkci a distribuci téměř 30
tisíc obličejových štítů nebo například
pomáhala se zaváděním testovacích pro-
cedur na covid-19. (poš)

Mateřská škola v Podzámčí přestává stačit. FOTO | MARTIN VESELÝ

Hradec Králové opět řeší
nedostatek míst ve
školkách. Ty jsou plné už
teď, navíc jim brzy vyprší
výjimky hygieniků kvůli
kapacitě. Největší deficit
je v Podzámčí.

Z univerzity míří
počítače k dětem
samoživitelek

INZERCE

V Hradci chybějí místa
pro děti. Už zase


